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This was one of the least well-known battles 
of the Vietnam War that involved an Austra-
lian unit that came to Vietnam to help the 

government of South Vietnam fight against the communists. It happened on August 1966 in Phuoc 
Tuy Province about 60 miles southeast of Saigon when an Australian company encountered a VC 
force the size of a regiment. When the fighting was over, 18 Australian soldiers and 245 VC laid 
dead. 
To commemorate the 50th anniversary of the battle, about 3,500 Australians and their families de-
cided to come to Long Tan to revisit the battleground. They booked for the Long Tan tour and each 
paid $12 in advance to visit the battleground. Hanoi suddenly refused to let them enter the Long 
Tan area; after intervention by the Australian Prime Minister, only a small contingency of Austra-
lians was allowed to visit the Long Tan battleground. (Provided by Max Friedman) 
 
https://www.youtube.com/watch?v=8gUSq7pxux4 
http://www.abc.net.au/news/2016-08-17/vietnam-
veterans-hope-for-answers-upon-return-to-long-
tan/7749238 
http://www.abc.net.au/radionational/programs/
earshot/the-battle-of-long-tan-50-years-on-australian-
soldiers-return/7734828 

It has been 50 years, but Bill Akell still has vivid 
flashbacks of bodies and dismembered remains lying 
in the mud the day after the deadly battle at Long Tan. 

ϦhƴŜ ƻŦ ǘƘŜ ǘƘƻǳƎƘǘǎ ǘƘŀǘ ǿƛƭƭ ŀƭǿŀȅǎ ǊŜƳŀƛƴ ǿƛǘƘ ƳŜ ƛǎ Χ ŀ ȅƻǳƴƎ ƪƛŘΣ ŀ ŘŜŀŘ ±ƛŜǘ /ƻƴƎ ώŦƛƎƘǘŜǊϐΣ L 
reckon he was about 16 or 17 years old, and he was propped up against a rubber tree and it looked 
as though his eyes were looking at my eyes," Mr Akell says. 
"The horrible thing about it was that there was no bottom half." 
The 108 members of D Company were ill-equipped and outnumbered at least 10-to-1 in the battle 
near Australia's taskforce base at Nui Dat. 
Until reinforcements arrived three hours later their fate appeared to be sealed. 
When the intense fighting ended, 18 Australian soldiers and an estimated 245 members of the Viet 
Cong were dead. 

 
In Campbelltown, Australia where one of 
the commemorations of the Long Tan bat-
tle took place, Ms. Thanh Nghia was able 
to petition the city to allow Vietnamese-
Australians to participate in the event. It 
took her 8 years to achieve her goal. This 
year, the event includes the raising of the 
South Vietnamese flag accompanied by 
the South Vietnamese anthem. 
 
 

http://sbtn.tv/vi/quoc-ca-vnch-duoc-cu-len-trong-le-ky-niem-chien-thang-long-tan-tai-uc-chau.html 

Disclaimer: The listing in this newsletter of a book title or a film does not mean endorsement or approval by SACEI. 
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https://www.youtube.com/watch?v=6s65YIdxxPA 
The 90+ year old professor, a former cabinet member of President Diem argued that Ho Chi Minh was above all a 
Comintern member (Third International) whose goal was to spread communism throughout Southeast Asia. He 
ƛƴǘǊƻŘǳŎŜŘ ǘƻ ±ƛŜǘƴŀƳ ǘƘŜ ŎƻƴŎŜƴǘǊŀǘƛƻƴ ŎŀƳǇǎ ό{ƻǾƛŜǘ ƎǳƭŀƎύΣ ǘƘŜ ƭŀƴŘ ǊŜŦƻǊƳ όǎƛƳƛƭŀǊ ǘƻ aŀƻΩǎ ƭŀƴŘ ǊŜŦƻǊƳύ 
where more than 100,000 Vietnamese died, the communization of French Indochina, and the conquest of South 
Vietnam. On his deathbed, Ho stated that he had accomplished his goal of reddening Indochina. 
Hanoi continues to exploit the people for its benefit. Mr. Lang argued that Hanoi has been dependent on China for 
ǎƻ ƭƻƴƎ ǘƘŀǘ ŀƭǘƘƻǳƎƘ ƛǘ ƛǎ ŀŦǊŀƛŘ ƻŦ /ƘƛƴŀΣ ƛǘ ǿƛƭƭ ǎǘƛŎƪ ǘƻ ƛǘǎ ƻƭŘ άŦǊƛŜƴŘ ŀƴŘ ƴŜƳŜǎƛǎΦέ Lǘ Ƙŀǎ ŀƭƭƻǿŜŘ ǘƘŜ /ƘƛƴŜǎŜ ǘƻ 
ƻǇŜƴ ƛƴǎƛŘŜ ±ƛŜǘƴŀƳ нл άƛƴŘŜǇŜƴŘŜƴǘ ȊƻƴŜǎέ ŦǊƻƳ bƻǊǘƘ ǘƻ {ƻǳǘƘ ǿƘŜǊŜ ǘƘŜ /ƘƛƴŜǎŜ ƘŀǾŜ ǘƻǘŀƭ ŦǊŜŜŘƻƳ ǘƻ Řƻ 
whatever they want. From these independent zones, China could in no time take over Vietnam. This explains the 
rumors about Vietnam being a Chinese province that have been circulating for some time. 
Cornered by Japan, South Korea, and Taiwan in the East and in order to expand its economy and control its inter-
ƴŀƭ ƻǇǇƻǎƛǘƛƻƴΣ /ƘƛƴŀΩǎ ƻƴƭȅ ŎƘƻƛŎŜ ƛǎ ǘƻ ŎƻƴǘǊƻƭ ǘƘŜ ŀǘƻƭƭǎ ƛƴ ǘƘŜ {ƻǳǘƘ /Ƙƛƴŀ {ŜŀΦ ¢ƘƛǎΣ ƘƻǿŜǾŜǊΣ ŎǊŜŀǘŜǎ ŎƻƴŦƭƛŎǘ 
with neighboring countries like Vietnam, the Philippines, Taiwan, Malaysia, and Brunei, which also lay claims on 
ǘƘŜǎŜ ŀǘƻƭƭǎΦ LŦ /Ƙƛƴŀ ŎƻǳƭŘ ƴƻǘ ŎƻƴǘǊƻƭ ǘƘŜ ŀǘƻƭƭǎΣ ƛǘ ǿƛƭƭ ōŜ ŦƻǊŎŜŘ ǘƻ ŀƴƴŜȄ ±ƛŜǘƴŀƳ ŀƴŘ /ŀƳ wŀƴƘ .ŀȅΦ ¢ƘŀǘΩǎ ǿƘȅ 
the U.S. tries to make its presence felt in the area to block the Chinese expansion. 
This takes us full circle to the 1960s South Vietnam and Cam Ranh Bay, which the anti-war movement used to 
claim that South Vietnam was not a strategically important country in the world to defend. 

Jacqueline Nguyen, a potential Supreme Court nominee 

 
http://fusion.net/story/270486/jacqueline-nguyen-supreme-court-scalia/ 
 
While observers believe President Obama is more likely to choose other candidatesτincluding appeals court judge 
Sri Srinivasan, who would also be the first Asian-American justiceτNguyen has some big draws. In 2012, the Senate 
confirmed her to the Ninth Circuit Appeals Court with a 91-3 vote, which could make it difficult for Republicans to 
ŜȄǇƭŀƛƴ ǿƘȅ ǘƘŜȅ ǿƻǳƭŘƴΩǘ ōŀŎƪ ƘŜǊ ŀƎŀƛƴΦ LŦ ǎƘŜ ǿŀǎ ŎƻƴŦƛǊƳŜŘΣ ǘƘŜ {ǳǇǊŜƳŜ /ƻǳǊǘ ǿƻǳƭŘ ƘŀǾŜ ŀ ƘƛƎƘŜǊ ƴǳƳōŜǊ ƻŦ 
women than any point in history. And her family story is undeniably powerful. 
Nguyen has already presided over thou-
sands of cases in state and federal courts, 
handling everything from brutal murders 
and human trafficking convictions to devil-
ishly complex patent lawsuits. Like many 
ƴƻƳƛƴŜŜǎΣ ǎƘŜ ŘƻŜǎƴΩǘ ǎŜŜƳ ǘƻ ƘŀǾŜ Ǉƻƭƛǘƛπ
cal leanings or a real record on many of the 
hot button issues facing the Court, but 
some might see a pro-law enforcement 
trend in a few decisions. 
²ƘŀǘΩǎ ŎƭŜŀǊ ƛǎ ǘƘŀǘ bƎǳȅŜƴ ŀƭǊŜŀŘȅ Ƙŀǎ ŀ 
history of breaking barriers. She was the 
first Vietnamese-American to become a 
federal judge when she was confirmed for 
the district position in 2009, and the first 
female Asian-American federal appeals 
judge in 2012. 

https://www.youtube.com/watch?v=6s65YIdxxPA
http://fusion.net/story/270486/jacqueline-nguyen-supreme-court-scalia/
http://fusion.net/story/268798/antonin-scalias-death-triggers-a-monumental-political-battle/
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Nguyen Phu Lam, President Thieuõs Bodyguard 
Q. We're going to end with the communist victory on April 30th. Would we begin to account for that with the Paris Agree-
ment? If you are going to explain what happened where would you begin? 
A. I would say so. Because it's a sellout of South Vietnam. Thieu knew it. 
 
Q. But did you know that he was secretly talking to Le Duc Tho before he arrived in October -- Kissinger? 
Of course, we knew it. 
 
Q. Did you have any idea what he would be bringing you in October of '72, any idea of what the substance of his agreement 
with Le Duc Tho would be? 
I'm not at the conference table, but -- 
 
Q. By the time Kissinger arrived, the North Vietnamese had already told their cadres what was in the agreement and CIA had 
picked that up, so you must have picked that up too. 
That's why Thieu had reluctantly, many times, refused to sign that agreement. It's unfortunate that he has been treated by 
the American administration -- I have read quite a few of those letters from the Administration, saying this and that, and one 
of the letters which shocked me was from the President. I cannot remember the exact word, but like, "we will have to resort 
to stronger measures if you don't come to the terms of the agreement." 
Now, for Thieu, the terms of the agreement -- Thieu's philosophy is this, you never sit down and talk with the communists, 
because the minute you sit down you lose, because they come to the table from a strong position. They never come to the 
table with a weak position.  
 
Q. In '72 they were in a weak position. They had just been beaten in Easter offensive, pushed back -- 
So Thieu refused and refused to even sit down and talk with them. But with the pressure from the Americans, with those 
memorandums, Thieu has nothing but to sign it. Try to get those tapes from our TV broadcasting with Thieu talking to the 
people of South Vietnam. He knew it. We have to sign the agreement because of this and that. He knew the minute he signed 
it would be a loss for South Vietnam. Because his philosophy is this -- he cannot explain to the Americans that when you sign 
something with the North Vietnamese communists, we cannot trust their words.  
 
Q. What about the American guarantees? 
The guarantee is never kept.  
 
Q. Did he distrust the guarantees from the beginning? 
Oh, sure, from the beginning. With Thieu he's got four nos, no surrender, no bargaining, --with the communists you have to 
say no, never say yes with them. He's got a hard time to explain to Kissinger to explain to those scholars in America because 
they see Vietnam from another angle. We see Vietnam from our experience in '45 and '54, from those exterminations of peo-
ple. We see the communists from that angle.  
 
Q. What about the '72 Christmas bombing? Wasn't that an indication that the United States would retaliate massively -- the 
Christmas bombing of Hanoi. Did that give him faith? 
That's why in those memorandums from Nixon to Thieu say, if ever the North Vietnam army invades South Vietnam again, we 
will send you more aid and our troops and everything to push them back to the north. That's the only reason, I think, that 
Thieu signed that agreement, is that the guarantee is there from the Americans. 
 
Q. Hoang Duc Nha seems to have less faith than Thieu did in the agreement.  
Yes. I was told by the last Vietnamese American Association director -- "can you believe it Lam -- he told Ambassador Bunker, 
I'm Vietnamese, I was American educated, so I know America as you do, but you are not Vietnamese educated so you know 
nothing about Vietnam, so don't tell me what to do in our country."  
 

Continue on next page 

Interviewed by Larry Engelman   
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Q. Nha had been right however on these things. He was a bright guy. 
Yes, very bright.  
 
Q. I'm still wondering why he was pushed out. 
Well, he was too young for the political scene in South Vietnam at that time.  
 
Q. What about Kim and Cao Van Vien in 1972? What did they think of the Paris Agreement? Did Vien think the army could 
survive it? 
I don't know. I know President Thieu more than anybody else, about his thinking, his philosophy, and he had really reluctantly 
signed that agreement. 
 
Q. Some people said that they feared that if he didn't sign that the same thing would happen to him that happened to Diem. 
Exactly. That's what I sensed from reading the memorandum from Nixon. It's a threat, a personal threat to Thieu from Alexan-
der Haig.  
 
Q. How would they have done it? 
I don't go as far as saying they would have assassinated him. 
 
Q. But President Thieu was very popular in late '72. There was no fear of a coup or unrest in South Vietnam at that time -- 
But tell me this, Thieu refused to sign the agreement, what if the United States withdrew all the aid from South Vietnam.  
 
Q. The agreement was that once we withdrew our troops then Congress would give all the aid you needed, if you signed. But 
if you didn't sign, then we would withdraw troops and not give the aid. 
Right. In addition to that Thieu would feel that they wouldn't guarantee his safety. A coup would come along with the with-
drawing of aid if you don't withdraw yourself from the political scene of South Vietnam. 
 
Q. He signed in January 1974, by the foreign minister. 
From my personal feelings, Kissinger and Le Duc Tho agreed on something and then Kissinger brought that agreed thing to 
South Vietnam to impose on Thieu. It's not fair at all. Because the United States has been sponsoring, I would say, South Viet-
nam to stand up against the international communism and then when it comes to solve a certain problem they go along with 
North Vietnam. You stabbed behind our back. You talk about something which we don't know and then you bring it back and 
impose it on us. Then you tell us with all your aid and money and everything, if we don't sign this, we're dead. It's not fair. 
 
Q. It's signed. There's the enhanced program, the enhanced plus programs to give the Vietnamese supplies. Wasn't there a 
period in 1973 of optimism, that perhaps Thieu's fears had been wrong, that everything would be okay? The South Vietnam-
ese area of control actually expanded in 1973, so you must have felt good then. 
With the American guarantee the political and military situation at that time. Then what about after the signatures of the four 
parties concerned, what about the Americans withholding their promise?  
 
Q. Did you foresee that coming? 
No, because Thieu trusted the Americans guarantee that the North Vietnamese wouldn't invade South Vietnam. 
 
Q. Thieu came to San Clemente in Spring of 1973. Did you come with him? 
I stayed in Washington. 
 
Q. Did you come back to Saigon with him when he returned to Saigon? 
Oh, yes. 
 
Q. Did he say anything about the meeting with Nixon? Did he feel good about it? 
Yes, very good, but with all those verbal promises and those written promises. And Nguyen Van Thieu was the only guy after 

Continue on next page 
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'75, May '75 to parade in front of the White House, his wife and four kids, to parade against the Administration for letting 
down the South Vietnamese people. Then after that he met with the Press to show them this is the memorandum from 
President Nixon to our President promising that if North Vietnam invaded the South, the United States would come to the 
assistance of South Vietnam. That promise was never kept. After that Hung's gang, the Republicans and Schlesinger aides 
took him away to West Virginia to hide from CIA because at that time now, it's a kind of chaotic situation in America. 
 
Q. When Watergate started, were you aware of how important this was in America, that Nixon was being forced out of of-
fice? 
Yes. It's a loss for us, a big loss, because all those verbal and written -- with Nixon we wouldn't lose Vietnam that fast if we 
have to lose it. With Nixon we would have kept, because Nixon is a tough guy against the communists.  
 
Q. In 1974 something happens that Frank Snepp uses against President Thieu -- Ton Le Chan is abandoned. President an-
nounces that it has been overrun. Black Virgin Mountain in Tay Ninh is overrun in '74. Some people said President Thieu was 
willing to make it look like the North Vietnamese were making advances. He was willing to abandon certain places. He said 
he would never give up ground to the communists. But Ton Le Chan is abandoned in 1974. 
You know what happened after '73? The Americans are not there. The striking force of the American army was not there 
anymore. Remaining are those advisory teams around the country and they were not allowed to participate in the active 
operations of the South Vietnamese army. So we are denied air support from the Seventh Fleet, denied artillery support 
from the Seventh Fleet. We are denied fire support from all the American forces. We were fighting a war with the American 
Seventh Fleet and the American Seventh Air Force and so on. Now we are facing a stronger and stronger North Vietnamese 
army with a weaker South Vietnamese army, from a military logistics point of view.  
 
Q. And then at that time you have to take into consideration the pressure from the political parties in America, the Senate, 
Congress and the anti-war groups. All those things come to a set point to kill South Vietnam. A lot of pressure at that time. 
We don't want our sons and kids to die in Vietnam any more. We don't want any more American money in Vietnam. And so 
on. A lot of pressure.  
America has signed the agreement, so it is like Pontius Pilate telling Jesus -- it's not my sin anymore, I wash my hands. I'm off 
the hook. 
 
Q. Wasn't Graham Martin still telling you that everything was all right? 
I don't know. Oh, yes, yes. And Thieu definitely believed in that. Thieu believed that if anything happened to South Vietnam 
the United States would still be there, which has never been done. And that's why Thieu has loudly condemned the United 
States. That's why they didn't allow Thieu to go to America from '75 to -- I don't know what year. 
 
Q. Tell me about Ted Serong the Australian general who apparently had the idea of "light at the top, heavy at the bottom", 
abandoning MR1 and MR2, concentrating in MR3 and MR4. 
I don't know about him. Thieu's strategy of withdrawing from MR1 and MR2 -- 
 
Q. Wait, before we get to that, let's start at Phuoc Luong, the attack on Song Be, Phuoc Binh and the loss of Phuoc Luong, 
January 5th-6th, '75. When that happened, the first time a province had been lost to the communists since 1968, what did 
you think? 
I was very depressed. All of us were discouraged because we knew -- 
 
Q. Was it an emergency? 
Emergency, yes. And then where's logistics, where's supply? It's not there anymore. All the fire power and air cover and artil-
lery support, all those things are withdrawn. We are fighting a war by ourselves with nothing else, without any other support 
from the United States. Then at that time China and Russia were still heavily supporting the North Vietnamese army.  
 
Q. Then spring of '75, the congressional delegation comes to visit. 
 

Pres. Thieuõs Bodyguard ... 
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Oh, that's the end of the world. Those groups are the last shot for us. 
 
Q. Did you meet them?  
No, I didn't talk to them. But I knew their purposes when they came to Vietnam. Then General Ngo Quang Truong after many 
nights talking to him in Virginia, told me that they approached him and told him that they want him to replace Thieu. And 
Truong told me that they told him that -- Bella Abzug, I hate her. She's the most outspoken lady in that group. "You got to 
replace Thieu." 
 
Q. Where did they see Truong? I thought only McCloskey and Bartlett flew up to MR1. 
No, the whole gang I think. "You have to replace Thieu, take over the position of the commander in chief and chief of state." 
 
He said, "Well my stars were pinned on my shoulder by Thieu and I cannot betray my commander in chief. That's what I was 
telling the army." Then they say the ship is sinking. Truong says, "I would sink with the ship." 
 
Q. Did they approach anyone else? 
No, just Truong. 
 
Q. Why, just Truong. Didn't anybody approach Duong Van Minh at the time?  
I don't know, but probably they have. But they also have their own information about different personalities in Vietnam at 
that time. Minh doesn't have political support from the people, and Nguyen Cao Ky is not that well defined in the political 
circle.  
 
Q. So they thought the problem was just Thieu and if Thieu was gone? 
Yes, somehow, some way they say Thieu is the knot of the problem. 
 
Q. Wasn't Thieu's intelligence good enough? Shouldn't Truong have reported that? 
He should have reported that. I don't know.  
 
Q. Wasn't Thieu's intelligence good enough for him to know that was being said? 
I don't know.  
 
I was so innocent that in April 25 I flew out with Madam Thieu and told my wife and my family, yeah, I'd come back. I didn't 
think we would lose. The 21st of April, we were convinced in our will of fighting the communists.  
 
Q. How much of a surprise was Ban Me Thuot? Was it a surprise it fell so fast or that they hit Ban Me Thuot? Because there 
were two sets of intelligence, one saying they would strike at Kontum, Pleiku, and the second set off a captured or dead sol-
dier gave plans for Ban Me Thuot. But Thomas Polgar, the CIA station chief in Saigon, told me that Vietnam at that time was 
like a big ripe sausage and somebody could eat it at any point, so they decided to hit at Ban Me Thuot. Were you surprised? 
Well, very surprised.  
 
Q. Did you fly up to Cam Ranh Bay on the fourteenth? 
No, that morning Thieu called up General Cao Van Vien and General Pham Van Phu and Tran Khiem and I think the com-
mander of the Rangers, to go to Cam Ranh. They flew there and Thieu told them to withdraw from Pleiku and Da Nang.  
 
Q. What did you hear about what happened at Cam Ranh? Who told you about it? 
What I'm telling you is what I have heard from -- because Thieu never confided anything to anybody.  
 
Q. Pham Vinh, Phu's son, says he knows exactly what happened and he'll tell me the truth. 
The reason Thieu flew to Cam Ranh is just a detour, to be alone with his staff and to issue the order to withdraw Pleiku and 
Kontum without the Americans knowing it. 

Continue on next page 
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Q. Specifically what was the order? 
To withdraw from Pleiku and Kontum. 
 
Q. Was there a timetable? 
I can't remember. Phu, the commander of the MR2 --the details of what's going on I don't know. 
 
vΦ ±ƛŜƴ ǘƻƭŘ ƳŜ ǘƘŜȅ ŀǎƪŜŘ ƘƛƳΥ ά/ŀƴ ƘŜ Řƻ ƛǘ ŀƴŘ ƘŜ ǘƻƭŘ ǘƘŜƳ ȅŜǎΦέ ¢ƘŜȅ ǎŀƛŘΣ ōŜŎŀǳǎŜ ƛŦ ȅƻǳ ŎŀƴϥǘΣ ǿŜϥƭƭ ǊŜǇƭŀŎŜ ȅƻǳ ǿƛǘƘ 
somebody who can. So he said yes, he could do it. Now, Phu's son told me that wasn't true at all. 
The second point, did they give him a timetable, and the basic assumption eventually was that he had time to do it. He would 
make adequate preparation. Then if you believe that he made the mistake, he flew back and within the next day left the com-
mand at Pleiku to General Dat and flew down to Nha Trang with his staff and everything fell apart.  
Right. I didn't know what was happening with the orders from President Thieu and General Vien, but what I knew was this: 
The commanders of the different units must keep this as a secret. Could tell wife, but nobody else should know that we have 
to withdraw from Kontum and Pleiku. In other words, the troops from Kontum and Pleiku, all those regular troops and Special 
Forces and regular army and regional army troops, their families shouldn't know about it. The dilemma of that philosophy is 
this. How can you withdraw from your post without letting your wife know it? How can I as a soldier withdraw from my sentry 
post without letting my wife know where I'm going next morning? 
 
Q. Well, the question is, would you withdraw from your post and leave your wife and family? 
Right, that's what it is. And I think all those big shots there haven't foreseen that scenario, because our regional soldiers, 
wherever they go, their children and wife go with them. I've been witnessing those fighters in South Vietnam, in those prov-
inces, they go in the trench, the wife is cooking in the trench; the husband is fighting like hell. And then the husband is so 
tired he rests and the wife took up the position of the fighter. So how can you tell an army to withdraw without telling the 
relatives? That's the weak point of Thieu. He shouldn't have done that. It's the biggest mistake he has ever made in his life as 
a military commander.  
 
Plus I think that the death of South Vietnam, he hasn't considered the human factor in his plan of operation. 
 
Q. What about General Phu flying down to Nha Trang to organize it from there? 
He should have, because if we withdrew we knew that Kontum and Pleiku would fall into the hands of the communists. Why 
did Thieu withdraw his troops? Because it's like a child in the house. Mom asks you to do your homework, you do something 
else to make mom have pity on you and say okay you don't have to do your homework. You can watch TV. Thieu did that at 
that time purposely because the Americans have withdrawn all the aid to South Vietnam. Thieu wanted this. If we do this 
then the Americans would feel we were going to lose South Vietnam and we have to put some more aid in there. And then 
Thieu has again underestimated the American reaction, which was, "Okay, you can die, we have signed the agreement, it's 
your job now to protect yourself." 
 
So Thieu has too much trust in the American administration. And by doing that he thinks that he can some way, somehow, 
hurt the American feeling about losing South Vietnam. 
 
Q. How about MR1? How did that all come apart? 
It is the same. He ordered that the Marines should withdraw from MR1 without taking their relatives. It's impossible.  
 
Q. When Da Nang fell, did you know what was happening when Truong had to swim out to a boat? Did you know that it was 
all in a panic up in Da Nang? 
Oh yes. That's why they picked up Truong when he reached Saigon. Because he left the post. 
 
(((END OF SIDE A. BEGIN SIDE B.))) 
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. . . because he was there to survey the situation. He came back with Ambassador Martin. Did you talk to him at all? 
 
A. No, I never talked to those dignitaries. 
 
Q. What were you starting to think when MR1 fell, then Cam Ranh, Nha Trang, Thuy Hoa. What were you thinking personally? 
I still have a strong feeling about us standing up against the communists. We can regroup in the fourth military region in the 
south and with Saigon well protected we can do something about it, but the North Vietnamese at that time was stronger than 
ours, with all the firepower, with all the gas to run the tanks. We cannot possibly resist. 
 
Q. Were you living out at Tan Son Nhut? 
No, in the Presidential Palace. 
 
Q. You were there when the plane attacked on April 5th?  
I was the only guy who was wounded. I came too early to the office, __ to watch the girls; we used to watch from the window 
at the top of the palace and watch her walk in. We'd say, one, two, three -- she walks with a ???? -- she's so pretty, you know. 
She was in the telex room down in the basement. 
 
Q. So what time was this that you went to your office on that day? 
About eight o'clock. I used to come early because I liked to sip my coffee in the palace. I was a fervent officer, working fer-
vently. I liked to go to the office early and then we heard a round of airplane shoot like that. I said, "What the hell is that?" 
We never heard that loud and airplane fly over the palace. I said to my friends sitting around me, "Be careful." The minute I 
said "Be careful", a round of automatic rifle from the airplane went through our windows where I was sitting. Not one round 
hit the office, just the walls and the windows. The next round were the bombs, bang, bang and then all the smoke came up, 
the big glass panels of the different rooms, the yellow room, the red room, the blue rooms, like in the White House, were 
burning. It was a shamble, broken into small pieces, the glass was. So I ran to the other side. 
 
Q. What was burning? 
The curtains were burning and the pressure of the bombs made the glass fall in small pieces.  
 
We were in the right wing of the palace. So I ran to the left wing to see if the president's family were all right. On my way to 
the left wing I was sliding on the broken pieces of glass in the hall, so I fell down and my bones protruded from my arm. Eve-
rybody was so worried about the president and his wife that they left me lie back in the hall. 
 
Q. Were you afraid it was a coup attempt? 
Yeah, really. Anything. We didn't think that was from the communists at all.  
 
Q. How many runs did they make? 
Two runs. And you know at that time Thieu was sitting right there. We have a helipad on the top floor -- on the fourth floor 
the helipad is here and Thieu was sitting right in here looking out at the helipad sipping hot coffee at that time. 
 
Q. His whole family was there? 
Yes, in the bedroom one floor down. The first round of bomb hit the helipad and went through the floor of the fourth floor 
without exploding. If that bomb had exploded Thieu would have been killed. 
 
Q. Lt. Col. Vinh told me he knew that pilot. He said if that guy had wanted to kill the President he would have. 
No, he really tried. It hit right there. It was lucky. After the first bomb the aides pulled him to the elevator and took him down 
to the basement where we took him to where we have a small radio station. We took his wife out of the palace and he re-
mained in the palace for the whole period. 
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Q. What about his son? 
In London, I think. 
 
Q. Thieu was a strong believer in astrology. Wasn't he having a building built and this astrologer told him it was at the wrong 
angle so he had it torn down and built at a different angle? That's what Polgar was telling me. Did you ever hear him consult 
with this guy? 
No. Thieu's wife's influence on him is great. So as far as home, houses, it's his wife's duty, as for most Vietnamese. If I were to 
marry someone, the home affairs is for my wife's hands. So Thieu leaves that into his wife's hands, home affairs, the way the 
houses be built, the way the fish pond should be built. She's a believer in those fortune tellers. 
 
Q. What was Thieu saying when you took him down to the basement? Was he speculating on what was going on? Did he 
think it was a coup? 
He thought it was a coup. But he has recuperated all his strength and cool attitude to tell everybody, the South Vietnamese 
people, that everything is okay. 
 
Q. But things keep going badly. Then the North Vietnamese arrive a Xuan Loc and Le Minh Dao is there and I think a battalion 
of airborne. Truong is sent out there too, I think. Then on Saturday the 19th, Martin meets with Thieu. What transpired 
there? 
I don't know. We as subordinates, as surrounding staff of the President, never knew of the contents of those meetings.  
 
Q. Who translated? 
Thieu carried on with Martin in English. Unless it was a State Dinner or visit or something. Then we came into it. 
 
Q. Did you get a chance to meet with any staff members on the 20th, Sunday? He resigns on the 21st. Was there talk during 
Xuan Loc of Thieu resigning? 
No, nobody knew about it.  
 
Q. He never speculated that perhaps he should resign? 
Well, Thieu is a very stubborn guy. Since you are so sincere in writing something which should be a good reference for follow-
ing generations, I will tell you this: When we talk about a problem we should talk about the person who is creating that prob-
lem. Now Thieu is such that he's a very stubborn and arrogant kind of personality. He doesn't trust anybody. He learned it 
from Tao Tao?? The Chinese own philosophy, which is that never trust anybody but yourself.  
 
He doesn't trust anybody, even Nha, even me. I'll tell you an anecdote of his personality. Every year we have the annual 
speech of the national assembly and Thieu has to go there to deliver a speech and the speech is written by himself. That's 
why all his speeches are very boring. Well, it's lengthy, the phrases and sentences are so lengthy.  
 
He wrote it. He threw it out to our office which is next to where he used to sit and write his speeches. We typed it and we 
brought it in and looked at it again and made a few corrections and then we typed it in. The final proofreading he would do 
himself, because he believed that if my officer or my staff should change any word in a paragraph, that would change the 
whole meaning. So he checked every word, every phrase, every comma, stops and periods -- anything.  
 
Now the chief aide-de-camp had to carry that speech in a folder to the podium of the National Assembly the morning of the 
New Year. The aide-de-camp brought that speech and put it on the podium. Thieu came to the podium -- instead of reading 
that speech put there by the aide-de-camp, he took another speech from his pocket and read it. The aide-de-camp cannot 
have his hands on his speech until he comes into the office at say, 7 o'clock. He's got to deliver the speech at ten o'clock. Now 
the aide-de-camp can pick up the speech only at eight o'clock, let's say. From eight to ten, Thieu says he could have changed a 
few items. He might be an underground agent or something.  
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You never trust anybody, you see. That's why he carried on the whole job of leading the country without trusting anybody. 
 
Q. Was he comfortable with the generals or was he afraid always of a coup? 
He doesn't trust any general at all. The good ones he sent to the very disputed areas and those generals around, the general 
staff and that, he uses old ones and -- 
 
Q. Why was General Toan made MR3 commander after being relieved in MR2? 
Probably he is a friend. I don't know. 
 
Q. Did you have faith in Toan? 
No. Professionally, I don't have any respect of him as a general.  
 
Q. The Americans had faith in him as a general. 
I don't, personally, because I have a lot of friends from the military academy in Da Lat and those young officers -- and once 
"We don't think Toan is up to the technique of fighting the communists because he's an old timer from the French army. 
 
Q. Well, Thieu was an old timer too. 
Yes, but politically is very different. 
 
Q. You were aware of Thieu's plan to take gold out of the bank of Saigon? 
No, it wasn't Thieu's gold. It was the cabinet of South Vietnam. 
 
Q. But wasn't the effort begun under Thieu to take it to the United States? 
Well, they were talking about it, but the official meeting of the cabinet, they talked about withdrawing of South Vietnamese. 
It was taking place after Thieu resigned and the whole cabinet convened a meeting of the cabinet with first Huong and Prime 
Minister Gun chairing the meeting. The cabinet, especially the Finance Minister, the Planning Minister, were talking about 
taking that gold out of Vietnam. They were meeting with the American counterparts before convening that official meeting to 
get a final decision on doing that. Air America with the American Embassy arranging everything is ready to send the tanks to 
xxxx(indecipherable) where the National Bank is, to escort the gold to Tan Son Nhut Air Base and from there Air America to 
wherever. It was agreed with the Americans, but President Huong say -- well the last word President at that time he took 
over, he said, "What belongs to the country should stay in the country." That's it. 
 
Q. When did you first learn President Thieu was resigning? 
On the 21st I was still at home because I was wounded. So to my surprise.  
 
Q. You were surprised when he went on television? 
Well, when he came to the television, I cannot remember exactly what was happening, but -- 
 
Q. Well did you think it was a good sign or a bad sign? 
For who? 
 
Q. For the country. 
I think it's a bad sign for the country, because I personally -- setting aside those corruption things and those rumors, think 
Thieu is a tough guy against the communists, compared to Duong Van Minh, compared to Ky, for example. Of course Mr. Ky's 
a nationalist, but not tough enough against the communists, tough enough against different parties. But I think it's a loss for 
South Vietnam. I really do believe in Mr. Thieu. Although I don't agree with him on certain personal points, but all in all I cer-
tainly was very ashamed of what was happening. If somebody else was in Thieu's place he would do the same, because we 
were denied those aids and assistance from the American government, and what can we do? 
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Q. Now you left the country with Mrs. Thieu, you said. When? 
He left the 24th, resigned the 21st. You are still at home wounded, you said. The 21st was a Monday. The bombing was on 
the fifth. 
On the -- I can't remember the exact date.  
 
Q. How were you contacted and told you would escort the president's wife out of the country? 
She called me -- the aides called me. I'm something they have to rely on when difficulties come about, because I'm not the 
relative, I didn't know them before, but the reason I came to the palace was they look at my resume with bi-lingual Vietnam-
ese officer with French indicated and American indicated, and they need somebody. When difficult times come by we have to 
use him. I think they resort to me at difficult times. 
 
They called me up and say you have to take care of Mrs. Thieu which I did and took her out of the country. We went on Air 
France, regular flight, first class. No problem. At that time I had a multiple visa to any country in the world.  
 
Q. Where did you go to? 
Bangkok, then Taiwan. 
 
Q. Before Thieu left the country, did he seek a diplomatic appointment anywhere? Did he seek to save face in any way? 
Now, don't ever mention about my name with this story. Don't let anybody hear this, the Vietnamese counterparts, because -
-well, when you take your personal feelings and your personal inputs, when you speak about your personal relation with cer-
tain people in a book, it's no good. It serves no purpose at all.  
 
But since you are asking and I'm telling you -- to save face, in order for him to flee the country he came to President Huong at 
that time and asked him to assign him as a roving ambassador, which President Huong agreed to sign. By being a roving am-
bassador, then you have a salary, you have a diplomatic title, and you have a post and diplomatic recognition from the receiv-
ing country. So that time even Thieu didn't think that we would lose the country. Even himself. So that's why he assigned me 
and my brother as his aide-de-camps and staff as a roving ambassador. 
 
Q. What happened to the appointment? 
It never came about because on the 13th we lose the country.  
Q. So it was agreed that he would become a roving ambassador. 
 
Yes. 
Then after the 13th and South Vietnam doesn't exist anymore. 
 
Q. The rumors are that Mr. Thieu and his family came out like the Shah of Iran with all the country's gold, which Polgar told 
me was a lie. He told me Quang came out with nothing, Toan came out with nothing. He said he visited Thieu in London and 
Thieu lived very modestly. 
Of course he cannot be compared to the Shah, but compared to the average Vietnamese he was quite well off. 
 
Q. Some Vietnamese told me two things: First of all, that he insisted the Americans give him a second airplane to take out his 
new Mercedes Benz, someone else told me. Of course that's not true but people told me that. An air hostess told me that. 
Then another guy told me that President Thieu brought out all his gold months earlier. The question is -- well, you didn't leave 
with two bags of gold under your arm, or anything like that? 
 
A. NO, well, of course I was carrying two suitcases full of pocket money, and watches, gifts and things like that. For her. If I'd 
had one briefcase of that dollar I'd be well off now, man. 
 
Q. But two suitcases, gold or currency? 
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One is gold, the other is green dollars. Myself. At that time my friends told me, hey, why didn't you fly away at Bangkok? You 
had the multiple visa entry and exit, and everything.  
 
Q. So you flew first class, with the bags? 
I set them like this. I was so innocent, so loyal, honest. 
 
Q. How many people in your party? 
I and her. 
 
Q. What is Mrs Thieu like? Did you carry on conversations with her? 
Oh, yes. She trusted me like her brother.  
 
Q. Was she emotionally distraught? 
I don't think so. She's so glad she was out safely, and she was glad because she had told me quite a few times that she doesn't 
want her husband to be president anymore and she wanted to be somewhere well off with their money. 
 
Q. What prevented somebody from killing and robbing you? 
I don't know. 
 
Q. Where did you stay in Bangkok? 
At the biggest hotel in town.  
 
Q. Did they let you bring a weapon on the plane? 
No, not at all. 
 
Q. So you were unarmed, carrying all that money. 
Right.  
 
Probably they didn't know what I had. And probably because I was lucky also. 
 
Q. Were you aware of anyone else bringing out money for the Thieus? 
Well, -- 
 
Q. Do you think every time someone came out the children brought out money? 
Well, of course they have many ways to do anything they want to, but as far as I'm concerned that's the only time I carried 
something so heavy.  
 
Q. Then you flew to Taiwan, were you there when he arrived? 
Yes. 
 
Q. A seventeen hour flight -- you must have arrived late in the evening of the 25th. 
Probably or the 26th, I can't remember. He came there first and we joined him, I and Madam Thieu, a day after.  
 
Q. What did he say? 
So happy. They are so happy to get out of Vietnam, and friendly, and no problem at all. And that's the happiest ending of his 
life, of a president from Vietnam, because now people are telling that Thieu is coming back. I'm telling myself, no, I don't be-
lieve it. Too much now, I don't tell to anybody. That's it for Thieu. He cannot dream of a better ending than that.  
 
What does he want now? He's well off now. He has everything he wants and a happy ending in England. 
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Q. How close did you stay in touch with the news from Vietnam? Huong resigned, Van Ming becomes president. Were you 
aware when that took place on the 28th? 
Oh yes. In Bangkok when we heard it from the radio I say that's the end.  
 
Q. Did you expect the Americans to fly in from Thailand or from the Seventh Fleet? 
No. I say that's it. We were sold out for good.  
 
Q. On the 30th you were in Taiwan. Where did you hear that Minh had ordered a surrender? 
I heard it from Bangkok. I was in Bangkok. 
 
Q. Oh, you were in Bangkok even on the 30th. Okay. When did you leave there? 
I can't remember. 
 
Q. What did you think when you heard the news? 
Very depressed because personally I still have all my relatives in Vietnam, even my wife and my child, parents and brothers, 
and everybody. In fact, before leaving the country my parents had a family meeting telling me that "Lam, you have been serv-
ing the president for the last eight years. Now if you let him down -- you were serving him when he was up there, now if he 
needs you, you have to do it again. So do it and we'll take care of everything." That's it for me. 
 
Q. What happens to you then? 
I said good-bye to the president. 
 
Q. Where did you go, you had no money. 
Right. Nothing at all.  
 
Q. Where did you go? 
To America. I went to the American embassy and then they asked me do I want to go to America. Yes, of course. And I went 
back to Thieu and say -- 
 
 
((END OF SIDE B, TAPE 1)) 
 
((BEGIN SIDE A, TAPE 2)) 
 
Q. .. Oh, you did.  
The original plan was that Thuyet, President Thieu and another colonel would fly with Thieu to Taiwan only. And a doctor, Dr. 
Minh. Only those very close aides. Colonel Thieu is like a valet of Ky and Thuyet and Dr. Minh and of course I was prepared 
already for public relations. So that's it. 
 
Now the reason they took Vien is that he is a tough guy. If he ever knew that Thieu flies away without him knowing it, he 
would shoot down the plane. Vien is that kind of guy. He's very honest, very loyal, but don't do anything off the top of his 
head. 
 
Because Thuyet told the president to not trust Vien, so Madam Thieu at that time trusted Thuyet more than Vien. Now don't 
say this because I would be in trouble. Since you are sincere in knowing what's what, I'm telling you everything. But don't let 
anybody else. 
 
Q. Who killed General Phu? 
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I don't know. Phu is in MR2. Who killed him? When was it? 
 
Q. He was in a hospital in Saigon. Somebody told me that one of President Thieu's bodyguards murdered him.  
No, I don't think so.  
 
Q. And that the guy who would know about it was Nguyen Van Tri. Was he a bodyguard? 
No, not at all.  
 
At the boxing school. No, we never knew him before we came to this country.  
 
Q. This guy's got to be lying. You think General Phu committed suicide? 
No, I don't think so. Well, another weak point of his is that he has never assassinated anybody. If he has done it, he would 
have -- 
 
Q. I mean you think Phu committed suicide? 
Probably. I don't know about the truth of his death, but I certainly believed that Thieu didn't do it, because he is a strong be-
liever in the Christian philosophy. Thieu receives communion every day. 
 
 
Q. Someone told me Thieu was very popular in the countryside. Americans never realized that. In the countryside Thieu felt 
more at home with than in the city. 
I think so. In fact, intellectuals in Vietnam are always against Thieu, that's the problem. They say he's just a general, he does-
n't have a diploma, how can he run the country? But I think the people in the countryside were with him. 
 
Q. Tell me about your last meeting with him.  
I was with him for six months in Taiwan, only me and him.  
 
Q. In what quarters? His brother's? 
We were in the Peru??? area where the Americans are.  
 
Q. You lived well, or modestly? 
Very modestly. 
 
Q. So when he said he was going to England, where was that? 
Well, during the whole period we stayed there he really wanted me to be with him. When I talked about salary, he said, 
"Well, moneywise, the home affairs minister, which is the wife, she told me, "If we eat porridge, you eat porridge; if we eat 
rice, you eat rice." That doesn't make sense to me. Give me a figure, four hundred bucks? If I went to London and then need 
some money, she say, "We feed you, we lodge you." What about pocket money? We never say that. So I want to evade that. 
 
Q. How did he see his future? Was he optimistic? 
Very.  
 
Q. Teaching in a university? 
Getting a chair there, getting a position, writing his autobiography. 
 
Q. Did he ever foresee coming to America? 
No, he doesn't like America at all.  
 
Q. France? 
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No. He's a very smart guy. He trusted the British people. 
 
Q. People have told me that to understand the Vietnamese army you have to understand the Vietnamese generals' wives. To 
understand why General Phu was appointed MR2 commander you have to understand General Vien's wife and General Phu's 
wife who were good friends. And General Toan, of course, didn't have a wife and that's why General Toan was relieved of 
command in MR2. 
I wouldn't say so. 
 
Q. You don't believe the rumors of the generals leaving with money? You don't believe General Quang left with money, Gen-
eral Toan, who some of the intellectuals called the "Cinnamon General." He used his soldiers to harvest cinnamon? 
Oh, yes. I personally don't have any respect, professionally, for General Toan. I don't know why. The way he talked to us, I 
don't trust him.  
 
Q. He was half Montagnard, wasn't he? 
Probably, from the north. 
 
Q. Did you ever meet his translator, Peter Kama?  
He told me Toan had the best way of getting people to talk in villages. He would always go in and shoot the first one in the 
head and the second one he would ask "Where's the arms?" and they'd tell him. And they had to talk him out of this. Can't 
operate this way. But he was extremely effective. He would always shoot prisoners also. 
 
Q. What about General Quang who had such a bad reputation?  
Well, I am very fond of him too. He's very intellectual, despite the fact he looks very like Louis XIVth or something, but he's a 
very intellectual kind of general. His past is blackened with a lot of corruption accusations of his wife when he was in MR4 
commander, but when he came to the palace he didn't have a chance to do anything because he was under Thieu's jurisdic-
tion. How can he swim in a pool and Khiem and Thieu were? The terrain, the compass, of Thieu and Khiem where Saigon was, 
Khiem and Thieu and Khiem's wife and Thieu's wife are the two, if there were any corruption at all, are the two who would 
have run those things. How can Quan and his wife run his own channel of trafficking of black marketeering? 
 
So during his time with President Thieu as the military advisor, I don't think Quan could do anything to amass money. 
 
 
Q. Was corruption a major problem? The Americans always like to say the Vietnamese lose because their leadership was cor-
rupt. 
Well, of course.  
 
Q. Did it cripple the war effort? 
That was the people of South Vietnam and opponents of the regime have been saying about President Diem, about President 
Thieu. And the psychology of the mass is always against the ruling party. Any book we learn about politics, the mass is always 
against the ruling party. And then in a chaotic country like South Vietnam with thirty years of war, anything can happen. 
 
Now, of course there were corruptions. I can name those people with a lot of corruption. I can name those ladies. I can do 
that. Of course we had that. But the main thing leading toward the losing of South Vietnam is not corruption. I don't think so. 
It's the withdrawal of the American commitment, that's all.  
 
Corruption we can see in America too, you know, at the Senate level, those scams, the fifty thousand dollars you can buy a 
senator -- it happens everywhere. General Weyand -- fastest rising stars in the world -- or Haig -- how can you rise from a two
-star to a four-star as fast as Haig? It happens anywhere. So we don't have to take that into consideration.  

Continue on next page 
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Q. Do you still dream about Vietnam? 
Oh, yes. Why not? It's an unreachable dream, but I still dream. That's what keeps me afloat.  
 
Q. The little Vietnamese soldier captured at Ban Me Thuot -- I asked if he dreamed and he didn't speak English so he looked 
to my translator, "If I didn't dream about Vietnam, I'd die." In the end he didn't say anything, because that's all he had really. 
Well, realistically I don't think we can do anything to recapture that beautiful country from the communists without aid from 
the international political scene. But if we are talking about dreams, then, yes, I dream of going back. 
 
Q. Do you ever wake up some morning and think it's all been just a bad dream? 
Oh, yes.  
 
Q. Life is pretty spectacular to realize you grew up as a child in Saigon, and you're a man in San Jose, California. When you are 
in high school and somebody asks you what you plan to be, who would dream of that? Your world's really turned upside 
down, or sideways. 
Sure, sure. 
 
Q. What was your rank? 
Captain, in the army.  
 
Q. What about General Hung who committed suicide too. Do you believe that? 
Oh, yes.  
 
Q. What was General Loan doing? 
The military intelligence chief? 
 
But I'll tell you this. Talking about generals. I don't agree with General Vien's handling of his job at all. 
 
Q. General Vien told me --"you know why I was chief of the Joint General Staff?" And I said "Why?" He said, whispering, 
"Because President Thieu knew that I was against a coup. And he knew as long as I was chairman of the joint general staff 
there wouldn't be a coup." 
Well, okay, at least as far as I'm concerned, since I was in the military academy, and Vien hasn't done anything at all, hasn't 
done any active operation against the communists at all. What he did, during the weekend days he'd go to the Faculty of Let-
ters to get his B.S. in literature, can you believe that? A four star general does that. Now he went to the pagoda to learn medi-
tation. 
 
Q. Vu Van Loc told me that Vien told him he didn't want to be chairman of the JGS. And that Thieu wouldn't let him resign. 
So during his term on the general staff he got a B.S. in literature, he's got his meditation diploma in the pagoda and from 
meditation, "Sons, you don't have to kill your countryman." The North Vietnamese by air photos taken show that Vietnamese 
troop convoys are heading southward, okay. Our intelligence army officers flew in fresh every morning and said, "General, 
these are the photos we just took last night. What will you do about it?" "Okay, let me meditate and ask the president and my 
adviser. My adviser will communicate with the American embassy." And then Hung, "No, don't bomb them." 
 
I tell you the truth, because my friend in my same promotion was his aide-de-camp, Major Tam. Every Monday morning the 
whole general staff officers, G-4, G-2, G-3, G-6, G-5, everybody is meeting to get the directives from the general staff. Then 
comes to the air photos, he'd say no, let's communicate that to the American embassy. Why didn't he say to the Air Force, 
"Hey, go bomb them, no matter what happens." That's what he should do. 
 
Q. How many orders did he give? The Americans are under the illusion that President Thieu gave all the orders. 

Continue on next page 
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Of course, because Vien is so always dissatisfied. I don't respect him at all. During his term as chief of general staff, I haven't 
seen during my ten years in the army, me personally I haven't seen General Vien do anything with regard to operational ac-
tivities against the communists at all. Why didn't he tell General Truong, hey, I got this intelligence report back that the North 
Vietnamese army is concentrating on this and that. Why didn't you carry out this and that?" He never did that. 
 
President Thieu is the commander in chief, I'm not the commander in chief. He's always took that negative position working 
with Thieu. General Truong is a good commander. I like him. I respect him a lot. General Dao, all those young generals -- not 
Vien though.  
 
Q. General Hung? 
Oh, yes, of course. 
 
Q. What's a CBU bomb? Or CPU? 
It's a gas which suffocates you. 
 
Q. So South Vietnam had four of them? 
I don't know. 
 
Q. Is there a poison gas? 
Oh, yes. Poisonous gas. 
 
Q. Now they had three. They dropped one. But they had the authorization by the Americans to drop them. And then they had 
two more -- 
Right. 
 
Q. Had they ever been used before? 
I don't know.  
 
Q. They suffocate you. It's not like tear gas or something like that? 
No. 
 
Q. Did you know the South Vietnamese air force had them? 
No, I don't have any information on those things. 
 
Now, before we end this, one more thing I add. Friends of mine were in the Marine Corps. They were fighting the 1972 battle 
in Quang Tri and Dong Ha and they were chasing the North Vietnamese army like we chased those hordes of ducks across the 
river. Then suddenly at the Dong Ha River a message from the Presidential Palace, "Hold right there, don't go further north." 
All the commanders -- my friend, Lt. Col. Phan was surprised. We were winning. And it's the order of the president. Later on 
their commanders say it is from the Americans. We fight a containing war, not a winning one. So that's the theme of South 
Vietnam with American aid. 
 
Then I have read that book from the ex-ambassador from Japan, insisting that the Americans should not win that war, should 
not get more involved in that because we don't have to win the war, this is between the two Vietnamese brothers.  
 
All those things, I think, were adopted by President Carter and all the people -- 
 
They have completely forgotten about the ideal of anti-communism. We were the front line country. They have completely 
forgotten about that.  

Continue on next page 
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If we were to take care of ourselves, become brothers, then why do you interfere with our talking to the PRG, Provisional 
Government? We were trying to do that and then the CIA came into the meeting and spoiled everything.  
 
Q. General Ky said that in 1968, Richard Nixon or Henry Kissinger contacted President Thieu and told him not to -- 
Exactly. We were trying to do that and CIA knew it. 
 
I don't know the details. But our people were trying to get a kind of reconciliation, get a solution to South Vietnam, without 
the North Vietnamese communists. Okay, let's sit down and tackle the problem of South Vietnam among ourselves. And the 
CIA came in and spoiled everything. "Stop that. We don't want that. We don't want you to talk with them. It's got to go 
through us." 
 
Q. How about President Nixon or Kissinger. Did you ever hear that either of them -- 
I don't know exactly who. 
 
Q. Ky said it was Nixon who stopped it. 
No, -- oh, yeah, probably. I'm not sure.  
 
Q. Ky said that during the Presidential election Nixon contacted Thieu secretly and told him not to negotiate with the NLF. 
Probably. 
 
Q. Tell me about your education. Did you go to college at all? 
I tried to, yes, for six months. After that I had to survive and keep working.  
 
Q. How about before 1975? 
I was in the Lakeland Air Force Base where they train the Military ESL, so we were trained by them for six months to be an ESL 
instructor. 
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Thuy Thi Nguyen, JD, Foothill College President 

 http://paloaltoonline.com/news/2016/04/21/foothill-college-names-new-president 
    
Foothill College's new president, Thuy Thi Nguyen, is a practicing lawyer, general counsel 
for the California Community Colleges Chancellor's Office and thought to be the first Viet-
namese-American community college president in California.  
Nguyen has been recommended for the job by Judy Miner, the last president of Foothill 
and recently named chancellor of the entire Foothill-De Anza Community College District. 
Miner announced on Thursday her recommendation, which is pending official approval 
by the district Board of Trustees on May 2.  
Nguyen's appointment concludes a national search that began last fall to replace Miner, 
who had been president of the Los Altos Hills community college since 2007.  
"Based on her record of innovation in promoting student access and diversity, I believe 
that Thuy will lead Foothill College in advancing a culture of student equity and in closing 
the achievement gap," Miner said in the announcement. "I am confident she will offer 
the kind of leadership and inspiration that will help the college achieve its most ambitious 
goals and further enhance the state and national leadership role for which our district is 
known."  

 
Nguyen came from more humble beginnings: When she was 3 years old, she and her family fled Vietnam after the end of the 
war, drifting in the Pacific Ocean on a "rickety boat" for more than two weeks before a commercial ship rescued them and 
took them to a refugee camp in Japan, according to Foothill's announcement.  
The family eventually relocated to Wichita, Kansas, but settled in Oakland when Nguyen was 14 years old. The family lived in 
low-income housing, and Nguyen attended a predominantly African-American and Latino high school, where she "embarked 
on a path of community leadership and service," the announcement states.  
At Castlemont, she served as a student representative on the Oakland Unified School District's Board of Directors, cadet colo-
nel brigade commander in the Army Junior Reserve Officer Training Corps, and valedictorian of her class. Upon graduation, 
the mayor of Oakland declared June 23, 1993, "Thuy Thi Nguyen Day" in recognition of her community service, according to 
Foothill.  
She went on to obtain a bachelor's degree in philosophy at Yale University and attended law school at University of California, 
Los Angeles.  
"Nguyen said she was inspired to pursue a legal career so that she could play a part in correcting social injustice, having seen 
firsthand the contrast between the 'haves' and 'have nots' in society," the announcement states.  

http://paloaltoonline.com/news/2016/04/21/foothill-college-names-new-president
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The Twenty-five Year Century: Gen. Lam Quang Thi 

http://money.cnn.com/2016/08/12/news/economy/thuan-pham-refugee-uber/index.html 
 
One immigrant's path from cleaning houses to Stanford professor  
While escaping Vietnam with his mother and younger brother in 1979, a violent storm battered 
the dinky, wooden fishing boat carrying the family and more than 400 other refugees. Pirates 
later robbed them. And once they landed at a refugee camp on Kuku Island in Indonesia, they 
ƭŀŎƪŜŘ ǎƘŜƭǘŜǊ ŀƴŘ ǎŀƴƛǘŀǘƛƻƴ ŦƻǊ ǿŜŜƪǎΦ tƘŀƳΩǎ ŦŀǘƘŜǊ ǎǘŀȅŜŘ ƛƴ ±ƛŜǘƴŀƳ ōŜŎŀǳǎŜ ƘŜ ǿŀǎ ŀ Ƴƛƭƛπ
tary man. He did not see him for the next ten years. His uncles were sent to a concentration 
camp and they died there. 
The family landed in Rockville, MD where his mom worked at a gas station and at a grocery store. 
She was an accountant in Vietnam, but since her English wasn't good, she wasn't able to get cer-
tified in the U.S. A two-bedroom apartment cost $370 a month. They had to share the place with 
another family. There were seven people in the apartment. 
One of the people in the church was a director at the National Bureau of Standards and he took 
Pham in as a student volunteer. He actually wrote a pretty advanced program for them as a 10th grader to automate their ac-
counting processes. It reduced the work of two to three accountants to the 
click of a button. He gained admission into the Massachusetts Institute of 
Technology where he studied computer science. 
After graduation, he headed to Silicon Valley and worked for HP for three 
years before joining a company called Silicon Graphics (SGI), a really hot 
technology company in the early 90's founded by Jim Clark. He went on to 
found Netscape and what we know as the Internet today. 
In 2013, he was hired as Uber's chief technology officer. Since that time, 
Pham, now 49, has built Uber's engineering group from 40 engineers to 
more than 2,000. The company's technology has gone from handling 
30,000 trips a day to millions. 
In addition, Pham was recently named one of 40 Great Immigrants of 2016 by the Carnegie Corporation, the nation's oldest 
grant making foundation. 

 

For Victor Hugo, the nineteenth century could be remembered by only its first two years, which established peace in Europe and France's 

supremacy on the continent. For General Lam Quang Thi, the twentieth century had only twenty-five years: from 1950 to 1975, during 

which the Republic of Vietnam and its Army grew up and collapsed with the fall of Saigon. This is the story of those twenty-five years. Gen-

eral Thi fought in the Indochina War as a battery commander on the side of the French. When Viet Minh aggres-

sion began after the Geneva Accords, he served in the nascent Vietnamese National Army, and his career covers 

this army's entire lifespan. He was deputy commander of the 7th Infantry Division, and in 1965 he assumed com-

mand of the 9th Infantry Division. In 1966, at the age of thirty-three, he became one of the youngest generals in 

the Vietnamese Army. He participated in the Tet Offensive before being removed from the front lines for political 

reasons.  

When North Vietnam launched the 1972 Great Offensive, he was brought back to the field and eventually pro-

moted to commander of an Army Corps Task Force along the Demilitarized Zone. With the fall of Saigon, he left 

Vietnam and emigrated to the United States. Like his tactics during battle, General Thi pulls no punches in his 

denunciation of the various regimes of the Republic, and complacency and arrogance toward Vietnam in the poli-

cies of both France and the United States.  

Available on Amazon 

https://www.amazon.com/Twenty-Five-Year-Century-Vietnamese-Remembers/dp/1574411438/ 
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